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Integral de Salut Mental, s’ha de definir una  cartera 

de serveis que vagi lligada a aquest tipus de 

tractament, tant a nivell farmacològic com a nivell 

psicoterapèutic.  

Les complicacions de la cronicitat es redueixen quan 

s’implementen programes d’intervenció en les fases 

inicials de les malalties cròniques. 

3. Quines són les actuacions previstes pel 2016 

que justifiquin la contractació de 22 professionals? 

Per una banda, es reorganitza el servei per tal de fer 

l’assistència més accessible a la població. Es donarà 

cobertura a recursos externs a l’hospital com ara el 

Centre Sociosanitari el Cedre, l’Escola Nostra 

Senyora de Meritxell. També s’establiran protocols 

de coordinació amb la Primària. Això requereix un 

augment de les hores de psiquiatre,  psicòleg 

d’adults, neuropsicòleg i psicòleg infanto-juvenil.  

A nivell del Punt Jove del Parc Central, s’ha detectat 

un increment d’adolescents de totes les parròquies 

amb consum de tòxics i probable patologia mental 

associada. Per tal de donar suport als professionals 

del Punt Jove el SAAS aporta unes hores de psicòleg 

especialitzat en adolescents, que atendrà la demanda 

de consulta dels adolescents i farà una valoració de 

la necessitat d’assistència per part de Salut Mental. 

Aquest programa l’hem anomenat CRAC: Consulta 

Ràpida per Adolescents en Crisi. 

Es posa en marxa un Hospital de Dia Infanto-juvenil 

(HDSMIJ) que funcioni diàriament de 9 a 17h del 

matí, que té com a objectiu, fer el diagnòstic i el 

tractament dels menors de 18 anys amb patologia 

mental aguditzada i alteracions de conducta que no 

són prou greus com per requerir una hospitalització 

de 24 hores. Es tracta dons d’un dispositiu 

d’hospitalització parcial i requereix la dotació de 

psiquiatre, psicòleg, infermeria, terapeuta 

ocupacional i treball social propis d’una 

hospitalització. Els menors, han de rebre docència 

durant el període de l’ingrés. El docent l’aporta el 

Ministeri d’Educació. (l’Hospital de Dia infanto-

juvenil que hi havia fins ara, només podia obrir dues 

tardes a la setmana) 

Es posa en marxa el Servei de Rehabilitació 

Comunitària d’Adolescents (SRCA), que permetrà 

tractar i rehabilitar durant un període perllongat als 

menors que, malgrat l’estabilitat clínica, no poden 

reincorporar-se a una activitat acadèmica o laboral 

normal degut a mancances en habilitats cognitives 

que s’han de treballar en un context comunitari. 

Aquest servei ajudarà a reduir dràsticament el 

nombre de derivacions a l’estranger d’adolescents 

amb malaltia mental. Requereix la dotació de 

psicòleg, infermeria, terapeuta ocupacional,  treball 

social i docent que també aportarà el Ministeri 

d’Educació. 

Per tal d’atendre de forma integral als pacients amb 

Drogodependències i Patologia Dual, es dedicarà un 

psiquiatre de Salut Mental a l’assistència de la Unitat 

de Conductes Addictives (UCA), mentre aquesta 

unitat no s’integri formalment a l’Equip d’Atenció 

Especialitzada de Salut Mental.  

També es millorarà l’atenció integral i 

multidisciplinari dels pacients amb malalties 

mèdiques greus, com els pacients d’oncologia, 

pal·liatius i clínica del dolor. En aquest sentit, cal la 

incorporació a l’equip d’un psicòleg especialitzat en 

psicologia de la Salut. 

4. Quants usuaris són atesos actualment al servei 

d’hospital de dia infanto-juvenil? 

En primer lloc, recordem que fins ara només 

disposàvem del recurs durant dues tardes a la 

setmana. Tot i això, hi ha hagut un mitjana de 5 

pacients que atenen l’Hospital de dia cada mes.  

Quan disposem d’un Hospital de Dia obert tots els 

dies de 9 a 17, podrem atendre un perfil més ampli 

de pacients i el nombre de pacients augmentarà. 

Calculem una capacitat per a 12 menors. 

Edicte 

La subsíndica general, d'acord amb les previsions de 

l’article 90 del Reglament del Consell General, 

Disposa 

Publicar la resposta del Govern a les preguntes 

formulades pel M. I. Sr. Carles Naudi d’Areny-

Plandolit Balsells, conseller general del Grup 

Parlamentari Liberal, relatives al tall per les 

autoritats franceses de la carretera d’accés a 

Andorra, publicades en el Butlletí del Consell 

General núm. 58/2015, de data 1 de desembre. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 18 de març del 2016 

Mònica Bonell Tuset  

Subsíndica General 

Resposta a la pregunta amb resposta 

escrita formulada pel M.I. Sr. Carles 

Naudi d’Areny-Plandolit Balsells, 

conseller del Grup Parlamentari 

Liberal, De data 26 de novembre del 

2015, relativa al tancament de la 

carretera d’accés a Andorra per part 
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de les autoritats franceses, el dia 25 

de novembre del 2015 

Per escrit presentat a la Sindicatura el 26 de 

novembre del 2015 el M.I. Sr. Carles D’Areny-

Plandolit Balsells, Conseller del Grup Parlamentari 

Liberal ha formulat una pregunta al Govern, de la 

que demana resposta escrita. La part interrogativa de 

l’escrit està precedida dels “Antecedents” que es 

transcriuen a continuació: 

“Antecedents 

Les autoritats franceses van tancar ahir la carretera 

d’accés a Andorra per risc de neu i vent, un fet 

perjudicial per al Pas de la Casa, en particular, i per 

Andorra en general, per les males conseqüències 

econòmiques i socials pels residents del Pas de la Casa i 

d’imatge envers els turistes que ens visiten. 

Entenent que els lamentables fets ocorreguts a França 

recentment fan que s’incrementi la vigilància fronterera 

per garantir la seguretat dels ciutadans.” 

La petició d’informació que demana l’escrit es 

compon de set preguntes. A continuació les 

contestem una a una: 

1.- Quan va saber el Govern que França tallaria 

l’accés? 

El Govern fou assabentat durant la tarda del dimarts 

24 de novembre, per comunicació rebuda de la 

Prefectura de l’Ariège, que la carretera RN20, la 

qual dóna accés a Andorra, romandria tallada a 

partir de les 6 hores del matí de l’endemà i fins a 

nova ordre. La Prefectura justificà el tall en la 

conjunció de dos factors: l’increment dels controls 

policials i duaners al Control Nacional Juxtaposat de 

Porta (Duana del Baladrar), i les previsions 

meteorològiques de nevades per al dimecres 25 de 

novembre. 

Arran dels atemptats terroristes del dia 13 de 

novembre a París, el Govern francès imposà, de 

forma immediata, controls molt estrictes a les 

fronteres de França, inclosa la frontera franco-

andorrana. Els controls són duts a terme per la 

gendarmeria i la duana franceses, i tenen lloc a les 

instal·lacions de la Duana del Baladrar, situada a una 

cota aproximada d’uns 1.950 metres sobre el nivell 

del mar. Aquesta es troba situada, doncs, en un 

indret afectat severament, de forma habitual, per les 

nevades hivernals. L’augment de la vigilància a la 

Duana del Baladrar provoca cues de vehicles de 

certa consideració. La combinació d’una nevada 

important en un tram de carretera amb la congestió 

de vehicles aturats podria originar, a judici de les 

autoritats franceses, el col·lapse circulatori total 

d’aquest tram de carretera, per resultar impossible 

l’acció de les màquines llevaneus. En atenció a la 

situació de perill a la que es podrien veure exposats 

els ocupants dels vehicles, la Prefectura de l’Ariège 

adoptà la decisió de tallar preventivament la 

carretera, en previsió de l’episodi de nevades, i 

mentre durés aquest. 

La carretera va ser reoberta a mig matí del dijous 26 

de novembre. 

2.- Quan es va comunicar el tancament als veïns i 

comerciants del Pas? 

Atès que l’interval de temps entre la comunicació i 

el tall de carretera fou d’unes hores, i a més la major 

part d’aquestes hores eren de nit, no hi hagué temps 

material per fer una comunicació especialment 

dedicada als veïns i comerciants del Pas de la Casa. 

Aquests reberen la informació pels conductes 

genèrics establerts pel Govern per comunicar al 

conjunt de la ciutadania les incidències del trànsit 

(web de mobilitat, alertes SMS automàtiques als 

telèfons mòbils, panells lluminosos a la xarxa viària, 

telèfon d’informació). 

3.- De quina manera es va comunicar el tall als 

veïns i comerciants del Pas? 

Aquesta pregunta està contestada en el punt 2.- 

anterior. 

4.- Quines accions ha dut a terme el Govern? 

El dijous 26 de novembre al matí (és a dir, l’endemà 

mateix del dia del tall de la carretera) una delegació 

andorrana es desplaçà a Foix per mantenir una 

reunió amb la prefecta i els caps dels serveis de 

l’Estat destacats a l’Ariège, sobre el tall de l’accés a 

Andorra. Aquest era l’únic punt de l’ordre del dia. 

Així doncs, el Govern reaccionà amb celeritat. 

La delegació andorrana estava encapçalada pel 

ministre d’Ordenament Territorial, M.I. Sr. Jordi 

Torres. L’acompanyaven, el director de Protecció 

Civil, Sr. Francesc Areny, el director d’Ordenament 

Territorial, Sr. Manel Riera, i la Sra. Laura 

Contreras, tècnica del Ministeri d’Afers Exteriors. La 

delegació francesa estava encapçalada per la prefecta 

de l’Ariège, Sra. Marie Lajus, i la integraven el cap 

de Divisió de la DIRSO (Direction 

Interdépartamentale des Routes du Sud-Ouest) de la 

zona, el coronel de la Gendarmeria del Departament 

i un adjunt, el director de Duana del Departament, 

la directora de Protecció Civil del Departament, i 

altres funcionaris adscrits a la Prefectura. També hi 

assistí l’ambaixadora de França a Andorra, Excma. 

Sra. Ginette de Matha. 

Durant la reunió la delegació andorrana va posar de 

manifest l’interès en que els eventuals talls de l’accés 

a Andorra es decidissin tenint en compte també la 

realitat dels fets i dels moments, i no únicament en 

base a previsions meteorològiques, per més que en 



10 Butlletí del Consell General  –  núm. 17/2016  –  Casa de la Vall, 18 de març del 2016 

aquest cas concret concorrien unes circumstancies 

excepcionals. De forma habitual, el tancament de la 

carretera s'havia ordenat a conseqüència de fortes 

nevades, bé sigui per coincidència amb fort vent, bé 

sigui per risc d’allaus per la neu acumulada en certs 

corredors, però mai abans de produir-se la nevada. 

La delegació andorrana exposà que els fets 

meteorològics no es van ajustar a les previsions, 

demostrant la seva capacitat predictiva, i aconsellant 

un plantejament de seguiment més evolutiu 

d'aquestes situacions. 

La delegació andorrana suggerí, a títol temptatiu, de 

desplaçar els controls policials a un indret situat a 

una cota molt més baixa en cas de previsió de 

nevades, per tal que no es formessin retencions de 

vehicles sota la nevada i, d’aquesta manera, evitar el 

tancament de la carretera. La delegació francesa 

manifestà que aquesta possibilitat no era viable per 

qüestions logístiques i perquè també estarien 

sotmeses a control persones que recorrien trajectes 

que no conduïen a l’estranger. Igualment la 

delegació andorrana oferí una major col·laboració 

dels serveis de viabilitat hivernal andorrans, per 

retirar la neu i estendre fundents en les carreteres 

RN20 i RN22 amb major intensitat i freqüència que 

actualment, però aquest oferiment fou desestimat 

puntualment per qüestions d’ordre intern de la 

DIRSO. Una possibilitat de col·laboració que ja 

s’havia ofert en casos anteriors i que inclús s'havia 

arribat a utilitzar de forma efectiva. 

La delegació francesa manifestà que comparteix 

l’objectiu de mantenir tancades les carreteres RN20 i 

RN22 el menor temps possible, i en aquest sentit 

posà sobre la taula la bona voluntat d’ordenar, des 

d’aleshores, el tancament de la carretera amb la 

menor antelació possible o en base a la situació real 

sobre el terreny. Igualment expressà la disposició dels 

diferents serveis de l’Estat destacats a l’Ariège per 

coordinar-se amb la finalitat d’aplicar aquest criteri 

en les millors condicions. 

5.- Quines converses i en quin moment exacte 

s’han mantingut amb les autoritats franceses? 

Aquesta pregunta està contestada en el punt 4.- 

anterior. 

6.- Quines han estat les respostes de les autoritats 

franceses? 

Aquesta pregunta està contestada en el punt 4.- 

anterior. 

7.- Ha pogut el Govern proposar alternatives? 

Aquesta pregunta està contestada en el punt 4.- 

anterior. 

Andorra la Vella, 17 de març del 2016 

Edicte 

La subsíndica general, d'acord amb les previsions de 

l’article 90 del Reglament del Consell General, 

Disposa 

Publicar la resposta del Govern a la pregunta 

formulada per la M. I. Sra. Sílvia Eloïsa Bonet Perot, 

consellera general del Grup Parlamentari Mixt, 

relativa a la sentència del TEDH sobre l’execució 

del cas UTE SAUR VALLNET vs ANDORRA, 

publicada en el Butlletí del Consell General núm. 

58/2015, de data 1 de desembre. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 18 de març del 2016 

Mònica Bonell Tuset  

Subsíndica General 

Pregunta formulada l’1 de desembre 

del 2015 per la M.I. Sra. Silvia Bonet 

Perot, consellera general de 

Socialdemocràcia i Progrés del Grup 

Parlamentari Mixt, sobre les mesures 

que el Govern prendrà per executar 

adequadament la sentència del 

Tribunal Europeu de Dret Humans 

del 29 de maig del 2012 en l’afer 

UTE Saur Vallnet c. Andorra. 

En el cas UTE Saur Vallnet c. Andorra, la tercera 

secció del Tribunal Europeu de Drets Humans 

(TEDH) va concloure el 29 de maig del 2012 que 

s’havia vulnerat l’article 6.1 de la Convenció 

europea per a la salvaguarda dels drets humans i de 

les llibertats fonamentals, com a conseqüència de la 

composició de la Sala Administrativa del Tribunal 

Superior de Justícia i els dubtes existents sobre la 

imparcialitat de la sentència que havia dictat el 14 

de setembre del 2009. 

Segons les normes relatives a l’execució de les 

sentències del TEDH, una vegada aquestes 

sentències esdevenen definitives, s’inicia la fase 

estàndard per al seu compliment per part de l’Estat 

condemnat. Així, el 25 de febrer del 2013, el Govern 

va adoptar el pla d’acció corresponent per complir 

amb la sentència del TEDH del 29 de maig del 2012, 

i ho va comunicar al Servei d’Execucions del TEDH 

al mes de març del 2013. 

En aquesta primera etapa i pel que fa a les mesures 

individuals emprades, el Govern va informar que 

havia complert amb el pagament de la satisfacció 

equitable, i que d’altra banda el demandant tenia la 


